




     P Ř Í L O H A  A R C I D I E C É Z N Í  C H A R I T Y  P R A H AC

Čím více klepe zima na dveře, tím více kle-
pou na dveře charitního azylového domu 
v pražském Karlíně bezdomovci, kterým to-
to zařízení pomáhá. O jeho „zimním“ pro-
vozu jsme hovořili s ředitelem azylového do-
mu STANISLAVEM FIALOU: 

�   Co momentálně musí řešit zařízení va-
šeho typu?

Kapacita lůžek našeho domu je bezna-
dějně plná a my jsme nuceni zájemce o noc-
leh a ubytování odmítat. A zima teprve začí-
ná, bude hůř.

�   Co nejvíc potřebují lidé, kteří žijí na uli-
ci?

Každý trochu něco jiného. I když v zi-
mě se vše zúží na otázku uspokojení těch 
nezákladnějších životních potřeb. Teplo, jíd-
lo, přežití, a to pokud možno ve zdraví. To 
poslední zcela bez nadsázky. Každou zimu 
řada lidí bez domova na ulici zemře, mají-
-li více štěstí, jen přijdou o omrzlé končetiny 
či jejich části nebo si uženou nějakou jinou 
zdravotní nepříjemnost. Parazity počínaje, 
zápalem plic a tuberkulózou konče. Možná 
se dá říci, že přes zimu nejvíc potřebují naši 
nepředpojatost, pochopení a podporu. 

�   Často slýcháváme: oni si za to sami mů-
žou… 

Troufám si říci, že za jedenáct let, co 
s uživateli našich služeb pracuji, jsem nepo-
tkal ani jednoho, který si život na ulici dob-
rovolně vybral. Život na ulici je vždy vyús-
těním nějakého neřešeného, zanedbaného 

problému. Sociálního, zdravotního, ekono-
mického. 

Míra zavinění vlastní okamžité situace? 
Jak to křesťan vlastně může říct? Bible je pl-
ná příkladů, které dokazují, že míra našich 
pozemských „zásluh a provinění“ se vůbec 
neodráží v tom, jak si ve společnosti stojí-
me. Měli bychom si uvědomit, že v podob-
ných odsudcích z nás mluví nejtěžší hřích 
– pýcha. 

�  Co připravujete na následující týdny a mě-
síce, jak se změní provoz azylového domu?

Jsme připraveni bezprostředně reagovat 
na vývoj počasí. Konkrétně to znamená, že 
jakmile se teploty trvaleji výrazně ocitnou 
pod nulou, otevřeme prostor naší jídelny pro 
klienty, aby mohli strávit noc sice bez poste-
le, ale alespoň v teple. Také rozšíříme pro-
voz našeho nízkoprahového denního centra 

prakticky na celý den. Kromě toho je vlastně 
už letitou samozřejmostí, že ubytovaní kli-
enti, chtějí-li, dostanou štědrovečerní večeři. 
V tom nám poslední léta výrazně pomáhají 
dobrovolníci a soukromí dárci. 

A 21. prosince, symbolicky na kalen-
dářně první zimní den, od 15.30 hodin po-
řádáme u nás v Azylovém domě sv. Terezie 
v Pernerově ulici v Karlíně akci „Motlitba za 
přežití zimy“. Budeme mít mši svatou, kterou 
povede prezident pražské charity P. Vojtěch 
Eliáš, a pak pozveme naše klienty z ulice na 
večeři a dostanou i nějaký praktický dárek. 
Nejedná se o uzavřenou akci, srdečně tím-
to zvu všechny, kteří tento večer chtějí strávit 
s námi. 

A samozřejmě je celá zima velkou zá-
těžovou dobou pro zaměstnance našeho do-
mu. Upřímně říkám, že jsem vždy na jaře 
vděčný, že máme zimu za sebou, a skládám 
poklonu všem, kdo na práci a chodu našeho 
domu spolupracují. 

�   Přibude bezdomovců? 
Bezdomovectví je jev, který žádná svo-

bodná demokratická, i ta sebebohatší, spo-
lečnost nedokáže řešit beze zbytku. A hůř, 
nebo lépe bude v závislosti na ekonomické 
situaci státu, na jeho ochotě investovat pro-
středky do této sociální oblasti, ale i na pří-
stupu každého z nás: dokážeme-li odhodit 
předsudky a angažovat se ve prospěch i těch-
to nepopulárních potřebných. Na nemocné 
děti dá každý docela rád (tím vůbec nesnižuji 
potřebnost této pomoci), ale na bezdomov-
ce? (mach)

Arcidiecézní charita Pra-
ha provozuje v Mukařově 
poněkud neobvyklý domov 
pro seniory. Jeho specifika 
představuje vedoucí přímé 
péče LUCIE PEŠLOVÁ: 

� Čím se od ostatních do-
movů pro seniory lišíte?

Není podmínkou pro vstup do našeho 
domova, aby byl klient věřící, nebo dokon-
ce příslušník katolické církve. Ale je pravda, 
že asi 95 % našich klientů jsou věřící lidé 
– vybrali si náš domov také proto, že zde ma-
jí dobré duchovní zázemí. To neznamená jen 
to, že máme vlastní kapli a mše svaté častěji, 
než bývá zvykem v ostatních domovech. Má-
me pravidelné mše každý den. Pak je to už 
na individuálních potřebách každého klien-
ta – kaple je volně přístupná po celý den, jak 
pro naše klienty, tak i pro veřejnost. Každý 
první pátek v měsíci je v naší kapli také vý-
stav Nejsvětější svátosti.

�   Kdo z kněží zajišťuje duchovní službu?
Máme vlastního kaplana P. Viktora, který 

dochází k nám do domova na zmíněné pra-
videlné bohoslužby. Klienty, kteří z nějakého 
důvodu nemůžou nebo nechtějí chodit do 
kaple, může navštívit podle jejich přání na 

pokoji. Klienti mají možnost pravidelně přijí-
mat svátost smíření a svátost nemocných po-
dle potřeby. Dalším, kdo nám věnuje spoustu 
svého času, je náš pan prezident P. Vojtěch 
Eliáš, který přijíždí do domova na všechny 
významné mše.

�    Na čem vám nejvíce záleží, co je základ 
vaší péče o klienty?

Snažíme se vytvářet takové podmínky 
pro život u nás, aby byli klienti co nejvíce 
spokojení, zůstávali aktivní, a přesto vědě-

li, že když už nebudou moci něco zvlád-
nout, vždy tu pro ně bude někdo, kdo jim 
rád pomůže. Chtěla bych, aby u nás měli 
klienti opravdový domov a zázemí. V tom 
nám pomáhá příjemné prostředí a krás-
ná poloha domova v přírodě u lesa, ale 
také rodinný charakter našeho zařízení. 
Patříme spíše mezi menší domovy pro senio-
ry.  

�  Proslýchá se, že služby poskytujete ně-
kdejším farským hospodyním…

Ano, bývají často našimi klientkami. 
Jsou to skromné, pečlivé a duchovně založe-
né dámy. Přestože často nemají užší rodinu, 
navštěvují je přátelé z farností či vzdálenější 
příbuzní.

�   Nedávno vás navštívila kontrola – jak 
vás hodnotí?

Ano, hned na začátku listopadu. Byla to 
inspekce kvality poskytování sociálních slu-
žeb z magistrátu. Dopadli jsme opravdu vel-
mi dobře: kontrolou jsme prošli, standardy 
kvality sociální péče jsme naplnili více než 
na 89 %, a dokonce nám členové inspekč-
ního týmu při předávání závěrečné zprávy 
vyslovili obdiv za naši práci. Máme z toho 
velkou radost. 

(red)

Výjimečné osobnosti nejsou jen ty, o které 
se zajímají média a které budí zájem mas. 
Lidé hodní obdivu a úcty žijí často mezi ná-
mi, aniž o jejich životě víme cokoli bližšího. 
Právě takovou osobností je paní Marie Bro-
žová. Její život je úzce spojen s Arcidiecézní 
charitou Praha: prostřednictvím charity totiž 
pomoc rozdává a nyní i přijímá. 

V současné době totiž žije Marie Bro-
žová v Domově pro seniory Mukařov. Když 
měla v roce 2009 mozkovou příhodu, která 
jí znesnadnila život, nemusela dlouho pře-
mýšlet, ve kterém sociálním zařízení by rá-
da žila, zvolila to charitní, protože právě pro-
střednictvím charity už mnoho let pomáhá 
potřebným. 

V době po roce 1989 Marie Brožo-
vá docházela do komunity salesiánů Dona 

Boska v Praze-Kobylisích a tam se také do-
zvěděla o programu Adopce na dálku® Ar-
cidiecézní charity Praha. Když potom paní 
Brožová zvažovala, na jaké dobročinné úče-
ly dát svoje úspory, neváhala. Kontaktova-
la charitu a vybrala deset dětí, které chtěla 
podporovat ve vzdělávání. 

Paní Marie je velkou obdivovatelkou 
Matky Terezy, a proto ji přitahovaly dě-
ti z Indie. Vybírala je podle fotografií, po-
dle popisu jejich sociální situace – a jak 
říká její sestra Emilie: „Maruška nikdy ne-
hleděla při výběru svých dětí na přísluš-
nost k náboženství, ale na jejich potřeb-
nost.“ 

Po prvních deseti dětech Marie Brožo-
vá přibírala další. Někdy chodila do charity 
i se svou setrou a společně se probíraly fot-
kami. Počet „jejích“ dětí se vyšplhal až na 

22. V současné době přispívá sedmnácti dě-
tem. Marii Brožové už zdraví nedovoluje, 
aby dětem psala dopisy – její sestra všem 
sdělila, že už jim dopisy posílat nemůže, ale 
jejich psaní ji vždy moc potěší. Překládají je 
pro ni pracovníci charity. 

VĚRNÁ PÉČE 
O KNĚZE

Marie Brožová je původním povoláním 
zdravotní sestra. A přes čtyřicet let vypomá-
hala na faře P. Dvorskému, nejdříve v Libni, 
poté v Tetíně, kam ho komunisté pro jeho 
oblibu mezi lidmi a aktivní práci s mládeží 
v Praze donutili odejít. Dojíždění do Tetína 
nebylo snadné, trvalo tři hodiny. 

Dnes je pro Marii Brožovou velkou ra-
dostí její sestra Emilie, která o ní na oplátku 
říkává, že jí byla druhou maminkou. Marie 

si totiž vzala Emilii k sobě do Prahy, když jí 
bylo 16 let, a pomáhala jí se studiem. Dnes 
Emilie své sestře všechnu péči bohatě oplá-
cí.

„Největší lásku má ten, kdo život dá-
vá za své bratry!“ Tento citát z knihy Otec 
vyvolených si podle svých slov vzala Marie 
Brožová k srdci. Stal se jejím životním kré-
dem. 

„Její dobrota a obětavost pro druhé je 
světlem a pomocí těm, kdo se s touto ženou 
v životě setkávají, ať už zblízka či na dál-
ku, přes několik kontinentů. Paní Brožová 
patří mezi velmi milé a skromné obyvatele 
našeho domova. Obdivuhodně trpělivě zvlá-
dá všechna úskalí, která jí její zdravotní stav 
přináší,“ uzavírá sociální pracovnice Alena 
Hanková.

(han, lom)

Lidé bez domova potřebují naše pochopení a podporu

Domov seniorů s dobrým duchovním zázemím

Život spjatý s pražskou arcidiecézní charitou 

Stanislav Fiala. Snímek Aleš Masner

V kapli domova seniorů. Snímek Aleš Masner
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  1. 12. Světový den AIDS 
  5. 12. Mezinárodní den dobrovolníků10. 12. Den lidských práv 
20. 12. Mezinárodní den lidské solidarity24. 12. Štědrý den
25. 12. 1. svátek vánoční; 26. 12. 2. svátek vánoční
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10. 2.   Otevření Česko-slovensko-ugandské 
 nemocnice sv. Karla Lwangy (2007)

20. 2. Světový den sociální spravedlnosti


